
Raportul vicepreședintelui, ramurile orientare schi și orientare mountain bike 

septembrie 2023-august 2024 

 Stimați colegi ai sportului orientare, 

 Pentru prima dată se poate face un raport, punându-vă față în față cu poziția 

„constructivă” a președintelui FRO, implicit și a Consiliului Director. 

 Începând cu toamna anului 2023, am solicitat printr-un mail în data de 

14.09.2023, cluburilor din țară, interesul acestora spre a reprezenta România la 

competițiile internaționale de o-schi, precum și discutând telefonic cu reprezentanții 

cluburilor care practică și această ramură sportivă. Interesul a fost doar din partea 

seniorilor de la CSM Miercurea Ciuc, precum și la juniori, de la CS Nord Baia Mare. 

Seniorii și-au manifestat intenția de a participa la WSOC din Ramsau, Austria, iar 

Tămaș Lucas la JWSOC din Ramsau, Austria.  

 S-a întocmit pe baza necesarului si a sportivilor implicați, un buget de 4800 euro, 

calcule estimative, solicitând înscrierea în termenul prevăzut. Mai apoi s-a alcătuit un 

buget restrâns, de ~15000 lei. Am solicitat Consiliului Director aprobarea acestui buget, 

iar imediat după solicitarea mea, a revenit domnul președinte, cu puterea sa, cu un alt 

buget, fără a pune în discuție bugetul alcătuit de mine, venind cu replica, citez „eu am 

venit cu contra buget”. Ce termen este acesta, nu știu. 

 A urmat organizarea Cupei României și a Campionatului Național de Ștafetă 2x2, 

de către domnul președinte în parteneriat cu CS Babarunca, în perioada 12-14.01.2024, 

în zona Valea Râșnoavei. La această competiție au participat un număr de 59 de 

sportivi. 

 De această organizare, eu, ca si vicepreședinte pe această ramură, am aflat 

ultimul, precum și de finanțarea în totalitate a organizării a acestei competiții, fără a fi 

supus acest buget unei aprobări a Consiliului Director, în prealabil. Mai pe înțelesul 

tuturor, domnul președinte și-a alocat fonduri după bunul plac. 

 La Cupa României, în ziua de duminică, am aflat că tocmai ce domnul președinte 

a achiziționat schiuri pentru competițiile internaționale la care urma să participe 4 

sportivi. La îndrumarea tovarășilor responsabili și pricepuți la o-schi, s-au achizionat 

echipamente speciale pentru schi-turism, susținând că s-au cumpărat 8 perechi, deoarece 

dânsul avea informații că vor participa mai mulți juniori, noi știind, încă din luna 

noiembrie, ca sunt doar 4 doritori, care au și participat de altfel. Domnul președinte l-a 

desemnat pe domnul ex-vicepreședinte, pentru distribuirea echipamentului. Ca de 

exemplu, Lucas, având înălțimea de 187 cm, a primit schiuri de 177 cm, astfel, nu au 

putut fi folosite. 



 De achizionarea acestor materiale, era normal să știu și eu, ca vicepreședinte, 

pentru a putea da măsurile necesare, personalizat, în funcție de înălțime și greutate. Nu 

mai prezicez faptul că pentru achizionarea acestora, vicepreședintele o-schi trebuia să 

întocmească un referat de necesitate.  

 A urmat participarea la WSOC și JWSOC în Austria. Lotul național al României 

a fost compus din Szep Zoltan, Suciu Simion, Gego Hunor și Tămaș Lucas. Sportivii 

seniori nu au folosit schiurile Federației, deoarece ei se aflau la Campionatul Mondial, 

iar acestea erau de nivelul Cupei Ghiocelul. Tămaș Lucas le-a folosit o etapă pe 

schiurile ulterior primite de la Suciu Simion, de lungimea 187 cm, pe motivul că starea 

pârtiei era precară și nu s-a dorit uzarea celor personale și mai performante.  

 Rezultate:  

Sprint 

- Suciu Simion, locul 48; 

- Gego Hunor, locul 49 

- Szep Zoltan, locul 57; 

- Tămaș Lucas, locul 30. 

Lungă distanță 

- Suciu Simion, locul 47; 

- Gego Hunor, locul mp; 

- Szep Zoltan, locul 48; 

- Tămaș Lucas, locul 35. 

Medie distanță 

- Suciu Simion, locul 48; 

- Gego Hunor, locul 50 

- Szep Zoltan, locul 57; 

- Tămaș Lucas, locul 40. 

 În perioada 03-04.02.2024, în zona Negreia, s-au organizat două etape a Trofeului 

Maramureș la o-schi, de către CS Spria Baia Sprie, competiție la care au participat un 

număr de 34 de sportivi de la cluburile de profil din județ. 



 Ajungând la organizarea Campionatelor Naționale, domnul președinte și aici a 

dorit să ne faca o surpriză. A încercat el și echipa dânsului să facă un plan de organizare, 

fără să fiu și eu, ca vicepreședinte, implicat. Văzând că nu reușește, în ultimul moment, 

a pasat aceasta această responsabilitate de organizare, catre mine. Eu, împreună cu 

Comisia de o-schi, făcând demersuri de organizare, într-o locație unde se preconiza că 

va fi zăpadă suficientă, în perioada stabilită de domnul președinte, am aflat că acesta, 

intenționează organizarea acestor campionate, în aceeași perioadă, astfel, ne-am aflat în 

situația de a amâna cu o săptămână organizarea competiției. Pentru aceasta, s-a întocmit 

și prezentat un buget CD-ului, precum și s-a stabilit că în cazul în care nu se vor mai 

putea organiza din lipsa zăpezii, cheltuielile făcute, să se poată restitui. Noi, ca și 

organizatori, am făcut deplasări în zona stabilită, cu materiale și resurse umane, pentru 

pregătire. Domnul Roșca Dionisie a pus la dispoziție hărțile de concurs, personale, pe 

această cale, dorim să-i mulțumim. Se observa că de la o zi la alta, zăpada suficientă 

inițial, a devenit insuficientă. Astfel această amânare, a dus la consecință că în perioada 

restabilită, nu mai sunt condițiile necesare pentru organizare în condiții optime.  

 Pentru aceste deplasări, au fost niște cheltuieli minime, de ~2000 lei, prezentate 

cu deconturi către domnul președinte, care nici astăzi nu au fost restituite. Vă întreb, se 

mai angajează cineva, în aceste condiții, să organizeze vreo activitate? 

 Menționăm faptul că avem în atenție mai multe zone pentru a desfășura în luna 

decembrie, Campionatele Naționale de O-Schi 2024, dacă va da Dumnezeu zăpadă. 

În perioada 26-28.07.2024, în jurul municipiului Miercurea Ciuc, au fost 

organizate prin colaborarea cu CSM Miercurea Ciuc, Campionatele Naționale de 

Orientare Mountain Bike etapele de sprint, medie distanță și lungă distanță și Cupa 

Ținutului Secuiesc. La aceste probe, au participat un număr de 45 de sportivi de la 

cluburi din țară și din Ungaria. Pe această cale, dorim să aducem felicitări 

organizatorilor pentru implicare în această ramură, dar și pentru organizare.  

 

 Astfel, putem trage următoarele concluzii la ramura de orientare schi: 

- din cauza lipsei zăpezii, pregătirea sportivilor din toate centrele a avut de suferit, 

fapt ce a determinat și interesul scăzut al sportivilor, antrenorilor și al cluburilor sportive 

de a finanța alături de FRO, participarea la competițiile internaționale;  

 - lipsa unui răspuns din partea cluburilor sportive care au juniori ce practică 

această ramură, cu rezultate internaționale de referință în anii precedenți și care au 

participat cu sprijin financiar și cu echipamente achiziționate din bugetul FRO la 

Campionate Europene și Mondiale, astfel, nefiind prevăzute fonduri în bugetul FRO 

pentru pregătirea loturilor de juniori; 

 

Concluzii ramura de orientare mountain bike: 



- La orientarea mountain bike situaţia este şi mai gravă. Numărul participanţilor 

este foarte redus, şi nici măcar aceştia nu fac antrenamente specifice, în mod organizat. 

În plus bicicletele, în marea lor majoritate, nu sunt de un nivel calitativ ridicat, ceea ce 

este un handicap pentru sportivii noștri, pentru a participa la competiții internaționale. 

Unii participanţi la Campionatele Naţionale nu au legitimaţii și sunt admiși în concurs, 

iar cei care au, ori nu au viza federaţiei, ori cea medicală la zi; 

- E îngrijorător faptul că scade numărul centrelor unde se practică acest sport;  

- Un fapt îmbucurător este acela că unele țări vecine și nu numai, datorită faptului 

că se află în aceeași situație privind numărul de sportivi practicanți ai orientării 

mountain bike, doresc să participe cu sportivi la Campionatele Naționale ale României. 

 

Vicepreşedinte orientare schi şi orientare mountain bike 

prof. Relu Tămaș 

 

 

 

 


